
در ایران پیش از انقلاب هم ما دو مجلس داشتیم، مجلس شورای ملی و مجلس 

سنا و هر قانونی که در مجلس شورای ملی تصویب می شد، باید در مجلس سنا 

هم به تصویب می رسید. این سیستم دو مجلسی از جهات مختلفی مزیت دارد 

اما مشکلش این است که فرآیند قانون گذاری را کند می کند. سیستم دو مجلسی 

این خوبی را دارد اگر بر فرض فضایی در مجلس نمایندگان ایجاد شد و آنان در 

خصوص یک موضوعی بر اساس جو تصمیم گرفتند و جنبه های فنی مسائل را 

ندیدند، این فرصت وجود دارد که به مجلس سنا برود و آنجا مجدداً بررسی شود 

اما البته این را هم اضافه کنم گاهی این رفت و آمدها بین مجالس تصمیم گیری 

را کند می کند. یک اتفاقی که افتاده این است که مجلس سنا در همه جای 

دنیا به سمت انتخابات دموکراتیک رفته است. در زمان قدیم در انگلستان دو 

مجلس وجود داشت؛ مجلس عوام که مردمان در آن عضو بودند و مجلس 

اعیان که اشراف زادگان در آن حضور داشتند؛ البته من به طور دقیق نمی دانم 

اشراف زادگان با چه ساز و کاری وارد آن مجلس می شدند اما به هر حال این 

تاریخچه پشت سر مفهوم سنا وجود دارد که سنا به نوعی از منتخبان و نخبه های 

سیاسی طبقات خاص هستند، اما امروز این مفهوم در همه جای دنیا تغییر پیدا 

کرده است و افراد در »مجلس سنا« با انتخابات تعیین می شوند. مجلس دوم که 

اسمش را مجلس سنا بگذاریم مجلسی است که شرایط ورود به آن سخت تر است به 

طور مثال در بعضی از کشورها گفته می شود افرادی که قبلًا سابقه وزارت، معاونت 

وزیر، استانداری یا چند دوره نمایندگی مجلس را در کارنامه خود داشته باشند، 

می توانند در این مجلس حضور یابند و به این ترتیب مجلسی می شود که به طور 

طبیعی از افراد پخته تر و صاحب تجربه تر تشکیل می شود. معتقدم آقای باهنر یک 

مقداری تحفظ کرده و نخواسته است این قسمت را بیان کند که در واقع اگر ما 

فرض کنیم امروز شورای نگهبان در جایگاه »مجلس دوم« نشسته است؛ یعنی 

مصوبات مجلس اول را از لحاظ تطابق با شرع و قانون اساسی بررسی می کند، که 

این سوال پیش می آید چرا فقط مسئله شرع و قانون اساسی؟ چرا مسائل دیگر و 

منافعی که برای مردم وجود دارد را این مجلس نسنجد؟ واقعیت این است همین 

شورای نگهبان در بسیاری از موارد بر مبنای مصالح دیگر تصمیم می گیرد اما در 

جواب هایی که در مجلس شورای اسلامی می دهند لباسی از تطبیق شرع و قانون 

اساسی بر تن آن می کنند در صورتی که در بسیاری از اوقات مصالح دیگر در نظر 

گرفته می شود. بنابراین چرا مجلس دوم از هر جهت بررسی نکند که مسائل مطرح 

شده به نفع مردم است یا خیر. یک مجلس غیرانتخابی نمی تواند تاثیرگذار باشد و 

به تدریج باعث فاصله مردم از نظام می شود، مجلس شورای اسلامی فعلی هر چقدر 

هم در انتخاباتش فرض بگیریم یک نظرها و سلایق خاصی اعمال شده باشد به 

هر حال عنوان یک مجلس منتخب را دارد. من فکر می کنم ماحصل صحبت های 

آقای باهنر این است که ایشان خواسته این را صریحاً واکاوی کند که سیستم دو 

مجلسی با »مجلس دوم« با اختیارات بهتر و بیشتر می تواند مشکلات کشورمان 

را برطرف کند، اما به شرط آنکه واقعاً »مجلس دوم« مجلس منتخب باشد نه یک 

مجلس تشکیل شده از نخبگان سیاسی، فرهنگی از یک صنف خاص بلکه باید 

بتواند با رأی مردم از بین نخبگان اجرایی فرهنگی، سیاسی و کسانی که سوابقی در 

اداره کشور دارند، انتخاب شود که به نظر من این پیشنهاد بسیار خوب است. شاید 

اصلاح قانون اساسی نظام را از سیستم ریاست جمهوری به سمت سیستم پارلمانی 

سوق دهد، در فحوای صحبت آقای باهنر تعارضی با انتخاب ریاست جمهوری 

نمی بینم. مثالی که ایشان از آمریکا زده است؛ در آمریکا هم دو مجلس وجود دارد 

و هم رئیس جمهور هست. در بعضی از کشورها هم ممکن است دو مجلس وجود 

داشته باشد و ریاست جمهوری نباشد. در برخی از کشورها هم ممکن است نظام 

پادشاهی باشد اما بسیاری از کشورها »دو مجلس« دارند و رئیس جمهور هم در 

جای خودشان انتخاب می شود. سخنان آقای باهنر تعارضی با جمهوریت و انتخاب 

یک فرد به عنوان یک رئیس جمهور ندارد. 
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آرمان ملی: 25 آبان بود که رئیس شــورای 

شهر تهران به مســأله حسابرسی حساب های 

شهرداری اشــاره کرد و گفت: مدتی قبل و در 

دوره گذشته نیز این بحث مطرح شد که ...

»آرمان ملی« از تبعات حمایت های جزیره ای 

در حوزه ماشین آلات معدنی گزارش می کند:

چشم پوشی از ارزش 
افزوده 25 میلیارد 

دلاری
  اما و اگرهای تحقق اهداف برنامه ششم در 

حوزه معدن؟!

آرمان ملی: اتفاقات عجیب و غریب در جامعه 

و افزایش خشونت نشان از ضعف دستگاه های 

اجرایی و متولی در درمان رفتــار مردم دارد. 

پیش از شــیوع کرونا و آغاز تبعات اجتماعی و 

اقتصادی آن، مسئولان وزارت بهداشت به این 

امر اذعان داشتند که از هر چهار نفر...

آرمان ملــی:  از معادن در حالــی به عنوان 

جایگزینی بــرای درآمدهای نفتــی نام برده 

می شود و در برنامه ششــم توسعه نیز بر لزوم 

ایجاد زیرساخت های توسعه ای تاکیدشده که 

در حال حاضر علاوه بر کمبود نقدینگی ضعف 
تجهیزاتی به مهم ترین چالش ...

»آرمان ملی« از دلایل بی تفاوتی نسبت به 

افزایش خشونت در جامعه  گزارش می کند: 

 »حفظ انحصار« 
 با عدم صدور مجوز 

براي روانشناسان
      40 هزار روانشناس در نوبت اخذ مجوز، 
7 هزار نفر برای جمعیت 84 میلیونی ایران!

حساب های شهرداری تا پایان سال 
الکترونیکی می شود

بودجه شهرداري 
شفاف مي شود؛ 

شايد
      روشن شدن تاریکخانه های در گوشه و 

کنار شهرداری

قاسم محبعلی در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرد:

 یادداشت 2

درکمیسیونهایمجلسچهمیگذرد؟
 نعمت احمدی

حقوقدان 

سیمین حاجی پور ساردویی

مدرس دانشگاه  و دبیر کمیته مطالعات زنان

صفحات 6 و 7

همین صفحه

سخــــن روز

صفحه 11

یادداشت 1

 برداشته شدن تحریم های ایران مهم ترین موضوعی 

است که در مذاکرات وین به آن پرداخته می شود و اینکه 

تحریم ها را نیز به تحریم های برجامی یا غیربرجامی 

دسته بندی کنیم چندان صحیح به نظر نمی رسد و نباید 

در حوزه تحریم اینگونه عباراتی به کار برد. تحریم هایی که 

در برجام بسته شده و تحریم های ثالثی که این تحریم ها را 

تحکیم بخشیده قطعا باید برداشته شود...

آمریکابهتوافقنیازدارد

همین صفحه

 سیمین حاجی پور ساردویی
پژوهشگر و فعال حوزه زنان 

یکی از آرزوهای بشر در بلندای تاریخ دستیابی به جامعه 

آرمانی یا مدینه فاضله بوده است. این مدینه فاضله که 

حاصل حرکت از »وضعیت موجود« به »وضعیت مطلوب« 

خواهد بود در بستر »توسعه« شکل می گیرد. اما توسعه 
اساساً مفهومی جدال برانگیز و ...

ایرانی انقلاباسلامیوالگویاسلامیـ
پیشرفت

صفحه   9

گزارش»آرمان ملی« از تداوم روند روبه رشد کرونا در ایران: 

واکسـنگریــزانراتنبیــهکنید
  15 درصد از مردم، برای تزریق هیچ نوع واکسنی مراجعه نکرده اند                                               نیاز به برپایی »بیمارستا ن های صحرایی«  و قرنطینه بیماران در خانه

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                               

تشدیدتهدیدمحیطزیست،چرا؟

دوره ای بود که تصمیم بر این شد با توجه به سابقه خوب وجود 

وزارتخانه ای مجزا در حوزه محیط زیست، قرار بود تلاش هایی برای 

ایجاد یک وزارتخانه محیط زیستی انجام شود. اما این ایده کنار 

گذاشته شد و به طور کلی بحث ادغام سازمان های محیط زیستی بار 

دیگر مطرح شد. تنها در طول سه ماه ایده تشکیل وزارتخانه مستقل 

محیط زیستی تغییر کرد. این دستپاچگی در تغییر موضع مسئولان 

و سیاستگذاران و همچنین فقدان دستور و یا اطلاعیه ای رسمی در 

این رابطه، این ذهنیت را تقویت کرد که به احتمال زیاد چنین طرحی 

در واقع به صورت دستوری در دست اقدام قرار گرفته است. باید 

توجه داشت که سازمان محیط زیست نقش و وظیفه نظارتی دارد که 

مسئولیت نظارت بر ارگان های دیگر را برعهده دارد، اما برخلاف این 

نهاد، سازمان جنگل ها عملا دستگاهی با ابعاد و نقش اجرایی در کشور 

است. همین تعارض ساختاری بین دو ارگان می تواند زمینه ساز بروز 

مشکلاتی در حوزه محیط زیست شود که نتیجه ای جز کاهش بازدهی 

عملکرد نهادهای دولتی نخواهد داشت. موضوع تعداد پرسنل هم 

می تواند مسئله ای باشد که نمی توان به سادگی از آن گذشت و با 

توجه به تعداد نیرو و بودجه بیشتر سازمان جنگل ها به نظر می رسد 

که عملا سازمان محیط زیست در سازمان جنگل ها ادغام خواهد شد 

و در حقیقت نقش نظارتی سازمان محیط زیست در عمل نقشی به 

مراتب کم رنگ می شود. موردی که شاید از همه موضوعات اهمیت 

بیشتری داشته باشد تعداد آرا در جلسات تصمیم گیری است که با 

کاهش تعداد رای از دو به یک رای باعث کاهش تاثیرگذاری بازوهای 

زیست محیطی دولتی بر روند تصمیمات کلان کشور می شود. 

مهم ترین وظیفه سازمان محیط زیست نظارت است تا ارگان ها اقدامی 

برخلاف منافع منابع طبیعی نکنند که با از بین رفتن این نقش دوباره 

شاهد اقدامات خلافی از سوی ارگان ها باشیم. 

 احمد شیرزاد 
تحلیلگر مسائل سیاسی

 به نقل از آقای فلاحی، نماینده همدان در مجلس مطلبی 

راجع به طرح صیانت منتشر شده است که جای بحث دارد. 

برخی نمایندگان با تفکر سیاسی خاص تا الان تلاش کردند 

که کار پیش نرود و از 23 نفری که در کمیسیون هستیم، 

چهار نفر سعی کردند زمان کمسیون را بگیرند و از هر طرف 
فشار آمده تا کار انجام نشود اما ...

از سوي خبرگزاري فارس صورت گرفت

تاییـداصالـت
فایلصـوتي؛

-قـوهقضاییـه
ورودکنــد

صفحه 2

گزارش»آرمان ملی« ازتحولات حول محور 
مذاکرات وین:

مذاکراتوین
فشردهترشد...

 اولیانوف: 
مذاکرات در مرحله آخر قرار دارد

آرمان ملی: اخیرا فایل صوتی مربوط به 

گفت وگوی سردار جعفری فرمانده پیشین 

سپاه و ســردار صادق ذوالقدرنیا معاون 

وقت اقتصادی سپاه افشا شده و در فضای 

مجازی باعث شده تا واکنش های بسیاری 

در این خصوص نشان داده شود. از برخی 

نمایندگان مجلس گرفتــه تا چهر ه های 

سیاسی و کاربران شبکه های اجتماعی...

 حشمت ا... فلاحت پیشه

تحلیلگر مسائل بین الملل 

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                

فرزاد آشوبی

 ارتقای اجتماعی 
فوتبالیست ها 

صفحه 11

عبدالصمد مرفاوی: 

 پتانسیل تیم ملی 
بیشتر شده است

صفحه 11

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                

رامین فخاری 

 چرا اوکراین برای روسیه 
مهم است

سرمقاله: آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی

 لزوم بازگشت به مردم 
و پاسخ به مطالبات 

صفحه2

صفحه2

حسن هانی زاده

اهمیت رسانه در مفهوم امنیت ملی 
کشورهای عربی

صفحه6

صفحه2

 باهدف استمرار اقدامات تحولي 
در قوه قضاییه

 مركز وكلا هم 
به میدان بیايد

صفحه 6

مزیتهایسیستمدومجلسی

تعداد روزهای قرنطینه امُیکرون یک زمان علمی و 

یک زمان عملی دارد. سازمان بهداشت جهانی هم در 

نشستی که به تاریخ یکم فوریه داشت، تاکید کرد که 

تصمیم گیران و سیاست گذاران در هر کشوری باید 

موضوعات دیگری را هم اعم از مختل شدن خدمات 

بهداشت و درمان و سایر بخش ها در کشور، درنظر 

بگیرند. از طرفی انتقال ویروس طیف دارد و اینطور 

نیست که بگوییم تا روز پنجم و ششم ادامه پیدا می کند 

و بعد متوقف می شود. بیش ترین احتمال انتشار ویروس 

هفت روز )دو روز قبل از شروع علائم و پنج روز بعد 

از شروع علائم( است و به همین جهت ناقلان بدون 

علامت بیش ترین نقش را در انتقال بیماری بازی 

می کنند. به دلیل همین قدرت انتقال دو روز زودتر 

از شروع علائم ما تاکید داریم که افراد ماسک بزنند 

و فاصله ایمن را از دیگران رعایت کنند؛ رعایت فاصله 

فقط به این دلیل نیست که شما مبتلا نشوید بلکه 

بیشتر به این دلیل است که اگر ناقل باشید دیگران 

را آلوده نکنید. مطالعات نشان داده که انتشار ویروس 

از روز پنجم به بعد کاهش پیدا می کند. البته این زمان 

در افرادی که به نوع شدید مبتلا شده اند یا بیماری 

زمینه ای دارند، طولانی تر است. بسیاری از کشورها 

اعلام داشتند که از روز پنجم به بعد افراد می توانند به 

محل کار خود بازگردند زیرا انتشار ویروس به طور قابل 

ملاحظه ای کاهش پیدا کرده است و از طرفی زمانی که 

تعداد زیادی از افراد مبتلا می شوند، خدمات جامعه 

مختل می شود. برای انتخاب روز پایان قرنطینه باید 

تعادلی میان مزایا و معایب درنظر گرفته شود. من 

به عنوان کارشناس با این کاهش موافقم زیرا پذیرش 

جامعه برای ۱۴روز کم است و به جای یک چیز ایده آل 

نشدنی شرایط شدنی و زیر ایده آل را پیشنهاد می دهیم. 

به نظر می رسد در امُیکرون چون دوران نهفتگی کوتاه تر 

است و علائم زودتر ظاهر می شود، زمان انتشار ویروس 

کمتر شده است. کودکان چقدر در معرض خطر 

هستند، این ویروس هنوز هم به بزرگسالان تمایل 

بیشتری دارد با این تفاوت که تعداد زیادی از بزرگسالان 

واکسینه شده  یا مبتلا شده اند پس سهم کودکان از 

احتمال ابتلا به کرونا بیشتر شده است اما اینکه بگوییم 

کودکان بیشتر در معرض خطر هستند درست نیست. 

برداشته شدن تحریم های ایران مهم ترین موضوعی 

است که در مذاکرات وین به آن پرداخته می شود 

و اینکه تحریم ها را نیز به تحریم های برجامی یا 

غیربرجامی دسته بندی کنیم چندان صحیح به نظر 

نمی رسد و نباید در حوزه تحریم اینگونه عباراتی به کار 

برد. تحریم هایی که در برجام بسته شده و تحریم های 

ثالثی که این تحریم ها را تحکیم بخشیده قطعا باید 

برداشته شود. این حق را باید به طرف ایرانی بدهیم که 

تا زمانی که تحریم ها به طور ملموس برداشته نشده 

داشته های خودش را کنار نگذارد. درست است که 

ایران بحث تحریم های برجامی را مطرح می کند اما 

یکسری تحریم های ثانویه ای مثل تحریم های مالی و 

بانکی وجود دارد که این تحریم ها اگر برداشته نشود 

شاید ایران امکان اینکه تحریم های برداشته شده 

روی کاغذ را هم نتواند به موقعیت اقتصادی برای خود 

تبدیل کند از دست بدهد. اساسا یکی از مشکلاتی که 

باعث شده تحریم ها به طول بینجامد همین بحث است 

یعنی تحریم های ثانویه ای که تحریم های برجامی را 

غیر قابل برداشتن می کند. البته اکنون با توجه به اینکه 

رئیس جمهور آمریکا می تواند با استفاده از چند ابزار 

اجرایی مثل فرمان اجرایی، دستورالعمل، بخشنامه 

و توافق نامه تحریم ها بردارد این امکان وجود دارد 

و دولت از چنین اختیاری برخوردار است. حداقل 

تا زمانی که انتخابات نوامبر آینده باعث تغییر در 

ساختار کنگره نشود حداقل از این برتری خیلی ضعیف 

و نسبی می تواند استفاده کند و آقای بایدن با اعتراضات 

کمتر این مسیر را پیش بگیرد. لذا یک واقعیتی وجود 

دارد و آن این است که به میزانی که تحریم برداشته 

می شود به همان میزان ایران تعدیل و نظارت در 

برنامه هسته ای خود را می پذیرد و اینها توافقاتی است 

که راجع به آن زیاد صحبت شده و اکنون طرفین در 

شرف توافق هستند. منتها واقعیتی وجود دارد و آن 

اینکه طبیعتا دو طرف ابزارهای خود را برای اینکه 

عمل طرف مقابل را ارزیابی کنند حفظ خواهند کرد. 

به نظر می رسد که آقای بایدن و سیاستمداران آمریکا 

از لحاظ سیاسی افرادی خوب تر از دیگران در آمریکا 

نیستند. ولی آمریکایی ها تا محبور نشوند توافقی را 

صورت نمی دهند. آمریکایی ها به توافق برجام و اجرای 

آن نیاز دارند. امروز برای آمریکایی ها به حدی چالش 

وجود دارد که همین که برجام امضا شود بعد از آن به 

سمت تسهیل اجرای آن هم گام برخواهند داشت و 

مخالفان برجام نیز شاهد خواهند بود که به هر حال 

بخشی از هزینه های آمریکایی ها کاهش پیدا می کند و 

آمریکایی ها می توانند در حوزه های دیگر که هژمونی 

آنها به شدت در حال تضعیف شدن است انرژی خود را 

صرف کنند. ضمن اینکه این موضوع به سود ایران هم 

هست و ایران هم به این نتیجه می رسد که در عمل 

وقتی که تحریم ها برداشته شود و البته پول ناشی از 

بازگشت و تعلیق تحریم ها به کشور به گونه ای بازگردد 

که خرج مردم شود نه خرج های زاید برای سایر اموری 

که چندان اهمیتی ندارند. آن زمان ادبیات دیپلماسی 

بر ادبیات جنگ در دو طرف غلبه پیدا خواهد کرد

امُیکرونومسئلهقرنطینه

آمریکابهتوافقنیازدارد

به نقل از آقای فلاحی، نماینده همدان در مجلس مطلبی راجع 

به طرح صیانت منتشر شده است که جای بحث دارد. برخی 

نمایندگان با تفکر سیاسی خاص تا الان تلاش کردند که کار 

پیش نرود و از 23 نفری که در کمیسیون هستیم، چهار نفر سعی 

کردند زمان کمسیون را بگیرند و از هر طرف فشار آمده تا کار 

انجام نشود اما ان شاا... به زودی در هفته آینده تصویب می شود. 

وقتی در یک کمسیون 23 نفره حداقل چهار نفر با این طرح که 

با زندگی 80 میلیون جمعیت سروکار دارد، مخالف باشند جای 

تامل است. نمی دانم این چهار نفر به نفع مردم صحبت می کنند 

یا به زعم آقای نماینده همدان به ضرر مردم. اما اینکه نماینده ای 

دوستان هم کمیسیونی خود را متهم کند که با تفکر سیاسی سعی 

کرده اند زمان کمیسیون را بگیرند، معنای دیگری دارد. مگر قرار 

نیست مجلس در راس امور باشد؟ اگر نمایندگان نتوانند در داخل 

مجلس نظر خود را بیان کنند مردم عادی در کجا می توانند؟ 

بقول قرآن که می فرماید: بهترین اخبار را بشنوید و احسن ترین 

یا بهترین را انتخاب کنید. بحث این طرح که با زندگی همه مردم 

بستگی دارد متاسفانه به این شیوه رقم خورده است که این طرح 

در یک کمیسیون ویژه مورد بررسی نمایندگان مردم قرار بگیرد. 

دلواپسی مردم این است که تصمیم کمیسیون ویژه منتهی به 

انسداد فضای مجازی نشود هرچند آقای قالیباف، رئیس مجلس 

در جلسه کمیسیون ویژه گفته است امروز بحث مربوط به فضای 

مجازی واقعیت مهمی است. امروز این فضا، فضای واقعی و حقیقی 

است که زندگی مردم را در ابعاد مختلف و در حوزه های مختلف 

فرهنگی، اجتماعی، علمی، اقتصادی تحت تاثیر قرار داده است 

به گونه ای که شاکله اصلی زندگی مردم وارد حوزه فضای مجازی 

شده و همه ما باید نسبت به این مهم دقت و توجه لازم را داشته 

باشیم و به عنوان نماینده مردم این فضا را برای زندگی مناسب تر 

و امن تر فراهم کنیم. وی اضافه می کند نمایندگان حاضر در 

کمیسیون های مختلف همگی در ابعاد مختلف در حوزه های 

صنایع، فرهنگی، اجتماعی و همه مجموعه ها متخصص این حوزه 

هستند. حال پرسش این است این چهار نفری که نماینده همدان 

بر آنان خرده گرفته است که سعی کرده اند زمان کمیسیون را 

بگیرند و از هر طرف فشار آوردند تا کار انجام نشود، از چه طیف 

و از کدام گروه متخصص هستند. معنای فشار چیست؟ کدام کار 

باید انجام نشود که مورد نقد نماینده همدان قرار گرفته است؟ 

اگر به گفته آقای قالیباف از متخصصین رشته های مختلف در 

این کمیسیون حضور دارند، کدام متخصص و کدام رشته مورد 

هجمه نماینده همدان قرار گرفته است؟ درباره طرح صیانت و 

هجمه ای که این روزها در پناه طرح صیانت و فضای مجازی وارد 

می آید، گفته ها بسیار و نگفته بی نهایت است. امروزه زندگی مردم 

در فضای مجازی تعریف می شود. فضای مجازی شاهراهی است 

که مانند بزرگراه های واقعی که اتومبیل ها در آن حرکت می کنند؛ 

کندرو، تندرو و بعضا دست انداز دارد. واقعیت شاهراه همین است. 

آیا باید شاهراه را بست یا مانع از عبور و مرور شد یا موانع را برطرف 

کرد؟ ماه قبل سفری به اروپا داشتم. مسئله وای فای تقریبا در آنجا 

حل شده است. وارد هر مغازه، اداره، مراکز عمومی که می شوید 

کافی است به بخش وایفای تلفن خود ورود کنید و شماره محلی 
که در روی سیستم تلفن...

درکمیسیونهایمجلسچهمیگذرد؟
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غیـــر محرمانـــه

بازداشت معاون شهردار جیرفت
دادسـتان عمومی و انقلاب شهرسـتان جیرفت از دستگیری 
معـاون شـهرداری جیرفـت بـه اتهـام پولشـویی، اختلاس و 
اخذ رشـوه خبـر داد و گفت: در ایـن رابطـه پنج متهـم اعم از 
پیمانـکار و کارچاق کن تحت تعقیـب قضائی قـرار گرفته اند. 
حسـین سـلامی افزود: پـس از دریافت گزارشـی از سـازمان 
بازرسـی اسـتان کرمـان در خصـوص جرایـم اقتصـادی در 
شـهرداری شهرسـتان جیرفـت، بلافاصلـه رسـیدگی بـه 
موضـوع در دسـتور کار بازپـرس ویـژه رسـیدگی بـه جرایـم 
اقتصادی در دادسـرای عمومی وانقلاب جیرفـت قرار گرفت. 

تجمع اساتید دانشگاه علوم پزشکی 
اسـاتید دانشـگاه علـوم پزشـکی یاسـوج تجمعـی اعتراضی 
برگـزار کردنـد و بـه مصوبـات کمیسـیون تلفیـق و اقدامات 
سـازمان برنامه و بودجـه اعتراض خـود را اعـلام کردند. یکی 
از معترضـان گفـت: جایگاه شـغلی و رسـالت اعضـای هیات 
علمی بـه نحـوی تعریف شـده اسـت کـه افـراد تحصیلکرده 
نقـش چندگانـه ای در تربیـت نیـروی انسـانی متخصـص و 
نخبگان آینـده در کنار خدمـات تخصصی به جامعـه را دارند. 

کیفرخواست متهم پرونده شهید رنجبر 
پـس از گذشـت ١٠ روز از وقوع حادثه قتل شـهید سـرهنگ 
دوم رنجبـر جانشـین پاسـگاه انتظامـی بیـدزرد، رئیس کل 
دادگسـتری اسـتان فـارس از صـدور کیفـر خواسـت ایـن 

پرونـده خبر داد. حجت الاسـلام سـید کاظم موسـوی با بیان 
اینکـه اتهامـات وارده بـه متهم مباشـرت در قتل شـهید علی 
اکبر رنجبر، سـرقت اسـلحه سـازمانی مرحوم و ایـراد ضرب و 
جرح عمدی بـه سـرباز وظیفه اسـت، گفـت: پـس از تکمیل 
تحقیقـات پرونـده بـا صـدور بـه دادگاه کیفـری یک اسـتان 

فارس ارسـال شـد.

 افشاگری درودگر 
صـادق درودگـر بـا افشـاگری علیـه اعضـای هیات رئیسـه، 
بـه اقدام آنهـا بـرای برکناری شـهاب الدیـن عزیزی خـادم از 
ریاسـت فوتبال ایـران حملـه کـرد. وی گفـت: از پنـج نفری 
کـه نامـه تشـکیل جلسـه عـزل رئیـس فدراسـیون را امضـا 
زده اند، چهار نفر رای خـود را با کمک عزیزی خـادم از مجمع 
گرفته انـد. مدیـری کـه تنهـا پنـج مـاه در فوتبـال حضـور 
داشـت، بـا حمایـت عزیـزی خـادم در رقابـت بـا مدیـری بـا 
سـابقه ۲۷ سـال حضور در فوتبال پیروز شـد و حـالا زیر نامه 

عـزل رئیـس فدراسـیون امضـا می زنـد. 

صدور احکام میلیاردی برای متخلفان 
مدیـرکل تعزیـرات حکومتی اسـتان فـارس گفت: بـه دنبال 
کشـف مقادیر زیـادی خشـکبار خارجـی از یک کامیـون در 
حومه شـهر شـیراز، که تحت عنوان دانه های روغنـی بارنامه 
شـده و بـه سـمت تهـران در حرکـت بـود، موضوع در شـعبه 
هفتـم تعزیـرات شـیراز رسـیدگی شـد. غلامرضا سـالاری با 
اشـاره بـه شناسـایی و بازداشـت دو نفـر در ایـن رابطـه ادامه 

داد: بـا تکمیـل تحقیقـات و محـرز شـدن تخلـف، شـعبه 
رسـیدگی کننده حکم به ضبط خشـکبار مکشـوفه و جریمه 

١۲میلیـارد ریالـی دو متهـم پرونـده صـادر کرد. 

دفتر لاکچری احمدی نژاد
عبدالرضـا داوری دربـاره محـور جلسـات احمدی نـژاد در 
یـک ویـلای ۳ هـزار متـری در ولنجـک کـه متعلق بـه بنیاد 
مسـتضعفان اسـت، مدعـی شـد: آقـای احمدی نـژاد سـال 
۹۲ کـه از دولـت کنـار رفتند، یـک سـاختمان خیلـی بزرگ 
حدود هفت، هشـت طبقه با مسـاحت هر طبقه حـدود ۵٠٠ 
تـا ۶٠٠ متـر در خیابـان لادن منطقه شـیخ بهایـی، در اواخر 
دولت شـان بـرای فعالیت هـای خودشـان اختصـاص دادند. 
آن سـاختمان را در دولـت آقـای روحانـی اواخـر سـال ۹۲ یا 
اوایل سـال ۹۳، یعنی در محـدوده اسـفند ۹۲ و فروردین ۹۳ 

آقـای احمدی نـژاد تخلیـه کردنـد. 
نامه 35 زن اصلاح طلب به رئیسی 

۳۵ زن اصـلاح طلب بـه رئیس جمهـور نامه نوشـتند. در متن 
این نامه عـلاوه بر آنچه پیـش از این مورداشـاره قـرار گرفت، 
خواسـتار اجـرای قانـون اساسـی شـده و تاکیـد کرده اند که 
اقدامـات احتمالـی روسـای قـوای سـه گانه، به نحوی بـا قید 
فوریـت در دسـتورکار قـرار گیرد کـه در ایـن فاصله، شـاهد 
تکـرار فجایعـی، چـون »قتـل غـزل« یـا آن طـور کـه در این 
نامه آمـده »بروز دامنه بیشـتری از خشـونت علیـه دختران و 

زنـان و پیامد هـای احتمالی« نباشـیم. 

افزایش 3۲ درصدی قیمت شیرخشک
شـیر خشـک نسـبت بـه دی مـاه پارسـال ۳۲. ۲ درصـد و در 
مقایسـه بـا آذرماه سـال جـاری ۲. ۵ درصد گران شـده اسـت. 
این در حالی اسـت که هـر قوطـی ۴۵٠ گرمی شیرخشـک در 
دی ماه پارسـال به طور متوسـط ۳۳ هـزار و ۷٠٠ تومان قیمت 
داشـته که در آذرماه امسـال به ۴۳ هـزار و ۵٠٠ تومان رسـیده 
اسـت، امـا در دی مـاه قیمت باز هـم روند افزایشـی طـی کرده 
و به طور متوسـط تـا ۴۴ هـزار و ۶٠٠ تومان ثبت شـده اسـت. 

توضیح درباره اختلال در اختتامیه فجر
 شـبکه نمایـش سـیما دربـاره اختلالـی کـه در حیـن پخش 
اختتامیـه فیلم فجـر ایجاد شـد، اطلاعیـه ای صادر کـرد. در 
ایـن اطلاعیـه چنیـن توضیـح داده شـده اسـت: متاسـفانه 
براسـاس تشـخیص اشـتباه صدابـردار بـرج میـلاد در 
شـناخت منبـع اختـلال صـدا، خروجـی ارسـالی بـه واحـد 
سـیار تلویزیونی صـدا و سـیما قطع شـد و موجـب قطع صدا 
در پخـش تلویزیونـی صـدا و سـیما شـد. ایـن در حالـی بـود 
که خروجـی صدای ارسـالی بـه واحد سـیار رادیویی و سـایر 

رسـانه ها برقـرار بـوده اسـت.

تشکیل یگان موشکی ارتش 
فرمانـده نیـروی زمینـی ارتـش بـا اشـاره بـه تجهیـزات و 
تسـلیحات نیـروی زمینـی ارتـش گفـت: ۴ ویژگـی بـرای 
تجهیـزات نیـروی زمینـی ارتـش تعریـف کردیـم و امـروز 

سـرمایه گذاری ما بر روی سـلاح های دور زن، نقطه زن، دارای 
قابلیـت اتوماسـیون و هوشـمند بـودن اسـت. امیـر سـرتیپ 
کیومـرث حیـدری بـا اشـاره بـه تشـکیل یـگان موشـکی در 
نیـروی زمینی خاطر نشـان کـرد: منابعـی را به وجـود آوردیم 
تا بتوانیـم تجهیزات نیـروی زمینی را تغییر دهیـم و تجهیزات 

متناسـب بـا نیـروی واکنـش سـریع را جایگزیـن کنیـم. 

دورخیز برای انداختن قالیباف 
فعـال سیاسـی اصولگـرا گفـت: فایـل صوتـی اخیر بـا هدف 
زدن قالیبـاف منتشـر شـد. منصـور حقیقت پـور دربـاره 
کاندیداتـوری محمدباقـر قالیبـاف بـرای انتخابـات مجلس 
آینده یادآور شـد: فایـل صوتـی اخیر بـا هـدف زدن قالیباف 
منتشـر شـد. این قصه برای سـال ۹۷ بـود، الان سـال ١۴٠٠ 
در حـال اتمـام اسـت چـرا یـک فایـل صوتـی بعـد از ۴سـال 
منتشـر شـد؟ فکـر می کنـم، دارنـد دورخیـز می کننـد تـا 
قالیبـاف را بندازند و سـه قوه را بیشـتر با هـم هماهنگ کنند. 

کرونا و سرما، شلغم را گران کرد!
مشـاهدات میدانـی حاکـی از افزایش قیمـت شـلغم در بازار 
اسـت. افزایـش قیمتـی کـه رئیـس اتحادیـه فروشـندگان 
میـوه و سـبزی اسـتان تهـران علـت آن را افزایـش تقاضـا با 
شـروع پیـک ششـم کرونـا و سـردی هـوا می دانـد. بعـد از 
سـیب زمینی، شـلغم در جایـگاه دوم افزایـش قیمت هـا قرار 
گرفتـه بـه طـوری کـه قیمـت آن در مغازه هـا بـه کیلویـی 

۲٠هزارتومـان هـم رسـیده اسـت. 

 شما می توانید                                                                                                            
آثار کارتون و طنز خو د                                                                                                            را 

به نشانی ایمیل ذیل 
ارسال کنید                                                                                                           .

arman.meli11@gmail.com

برنج هم از سفره مردم پرید!
آخر آرمان ملی

 منبع: خبرآنلاین

رئیس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران از کاهش 50 تا 60 درصدی مصرف برنج ایرانی به دلیل 
افزایش بی رویه نرخ این محصول خبر داد. 

عکــــس روز
زمستان به رنگ بهار- کیش  | عکس: مارال شیرین خواه

مددکاری اجتماعی به عنوان یک رشته دانشگاهی و حرفه یاورانه و تخصصی از اواخر قرن نوزدهم 
در اروپا ایجاد شد و در اندک زمانی در کشورهای مختلف جهان فراگیر گردید، به نحوی که در 
حال حاضر ، دو نهاد بین المللی با عضویت قریب به ۵٠٠ نهاد آموزش عالی و دانش آموختگان آنها 
در اقصا نقاط جهان با عناوینی همچون »انجمن بین المللی مدارس مددکاری اجتماعی« و »انجمن 
بین المللی مددکاران اجتماعی« به وجود آمده که در سال های اخیر ، ایران هم با محوریت دانشگاه 
علامه طباطبایی در نهاد اول و انجمن مددکاران اجتماعی ایران در نهاد دوم ، درآنها عضویت پیدا 
کرده اند. ضمن اینکه دانشکده خدمات اجتماعی سابق )ادغام شده در دانشگاه علامه طباطبایی( در 
تمامی سال های قبل از انقلاب از اعضای فعال انجمن بین المللی مدارس مددکاری اجتماعی بوده 
که متاسفانه این عضویت ، با توجه به شرایط کشور و به رغم تلاش ها برای تداوم آن تا سال ١۳۹۶ 
برقرار نشد. در ایران نیز رشته خدمات اجتماعی با هدف تربیت مددکار اجتماعی و با همت شادروان 
خانم ستاره فرمانفرمائیان و حمایت مسئولان وقت با مصوبه ۹۵۲ شورای عالی فرهنگ ، باپذیرش 
بیست دانشجوی کاردانی درسال ١۳۳۷ تاسیس گردید و در زمان کوتاهی با ارتقای سطح تحصیلی 
به کارشناسی ، مقطع کارشناسی ارشد آن نیز با عنوان مدیریت خدمات اجتماعی راه اندازی شد که 
تا سال ١۳۵۸ ادامه داشت . مرحوم فرمانفرمائیان همراه با اداره امور این مرکز آموزشی ، با بهره گیری 
از اساتید شاخص کشور و همچنین کارشناسان سازمان ملل به ویژه یونیسف ، دو نهاد حرفه ای دیگر 
را نیز در کنار مرکز مذکور با عناوین »سازمان ملی رفاه خانواده ایران« و »انجمن ملی بهداشت و 
تنظیم خانواده« راه اندازی کرد که از محل مراکز رفاه خانواده در مناطق محروم تهران و برخی از 
استان ها، مجموعه ای از خدمات حرفه ای پنجگانه را به گروه های هدف و به ویژه خانواده های نیازمند 
و بی سرپرست ارائه می کرد که در آموزش عملی دانشجویان بسیار نقش آفرین بود که بعد از پیروزی 
انقلاب و با مصوبه شورای انقلاب ، این مراکز به سازمان جدید بهزیستی کشور منتقل شد و در 
سال های ١۳۵۸ تا ١۳۶١ دو مدرسه عالی دیگر تربیت کننده مددکاران نیز در دانشکده خدمات 
اجتماعی سابق ادغام شدند و بر اساس سیاست های آموزش عالی در راستای ادغام ۵۴ مرکز آموزش 
عالی مستقر در تهران )غیر از دانشگاه های اصلی(، دانشکده خدمات اجتماعی نیز در سال ١۳۶۲ در 
مجتمع دانشگاهی ادبیات و علوم انسانی )که در سال ١۳۶۳ به دانشگاه  علامه طباطبایی تغییر نام 
داد( ادغام شد. در دو سال نخست انقلاب، اعضای تندرو انجمن اسلامی دانشجویان وقت با استناد 
به شعارهای عدالتخواهانه رهبر فقید انقلاب و مدیران ارشد نظام ، اعتقاد داشتند که در جامعه مورد 
نظر انقلاب ، محروم و نیازمند وجود نخواهد داشت و لذا مددکاری اجتماعی که به زعم آنها سوغاتی 

از غرب است مورد نیاز جامعه نخواهد بود . با تلاش مخالفان چنین ایده ای ، موضوع به حکمیت 
مرحوم حاج آقا مجتبی تهرانی )که مورد قبول این دانشجویان بودند( کشید و موجب نجات رشته از 
انحلال شد. بعد از بازگشایی دانشگاه ها از مهر ماه ١۳۶۲ ، گرایش خدمات اجتماعی جایگزین رشته 
شد و تلاش های نفسگیر برای تقویت گرایش و تبدیل آن به رشته استمرار پیدا کرد و با تأسیس 
دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی در ابتدای دهه ١۳۷٠ و ایجاد رشته مددکاری اجتماعی در 
این دانشگاه، بستر برای تبدیل گرایش خدمات اجتماعی به رشته مددکاری اجتماعی در دانشگاه 
ارشد و دکتری مددکاری اجتماعی فراهم شد.  با اخذ مجوز کارشناسی  علامه طباطبایی همراه 
همزمان با گسترش رشته ، تلاش برای اشتغال دانش آموختگان و زمینه سازی توسعه فرصت های 
شغلی در سازمان های مختلف نظیر : مراکز صنعتی و کارگری ، سازمان زندان ها و کانون های اصلاح 
و تربیت ، مراکز بازپروری آسیب دیدگان اجتماعی ، واحدهای مشاوره و مددکاری اجتماعی در نیروی 
انتظامی ، جایگاه مددکاری اجتماعی در معاونت اجتماعی فرهنگی شهرداری ها ، واحدهای روابط 
کار و رفاه کارکنان در سازمان های مختلف و بانک ها، واحدهای مختلف قوه قضائیه ، مجموعه امور 
مراکز  مددکاری،  کلینیک های  به خصوص  و  بهزیستی  سازمان  شهید ،  بنیاد  ویژه  به  و  ایثارگران 
مثبت زندگی، اورژانس اجتماعی و نظایر آن بیش از پیش فراهم شد متاسفانه به رغم ایجاد این 
از  توجهی  قابل  بخش  اجتماعی ،  مددکاری  آموختگان  دانش  اشتغال  برای  ارزشمند  فرصت های 
پست های مددکاری به افراد غیرمرتبط اختصاص پیدا کرد که نمونه بارز آن سازمان زندان ها بود 
که با همت مسئول وقت این سازمان ) حاج آقا مرتضی بختیاری( بیش از ۷٠٠ پست مددکاری در 
این سازمان ایجاد شد که تنها حدود ۵٠ مورد آنها به دانش آموختگان این رشته اختصاص پیدا 
کرد . آخرین اتفاق در این خصوص آگهی اخیر استخدام قوه قضائیه است که در متن این اطلاعیه ، 
فارغ التحصیلان رشته های مختلفی ، می توانند متقاضی استخدام در پست مددکاری اجتماعی شوند 
که جای تعجب و تاسف دارد ! انتظار از مسئولان محترم قوه قضائیه این است که به حریم تخصص ها 
حوزه ،  این  به  غیرمرتبط  افراد  ورود  که  چرا  کنند  اصلاح  را  شده  اعلام  شرایط  و  داشته  عنایت 
آسیب های جدی را متوجه نهاد مهم خانواده، تحکیم و انسجام آن خواهد ساخت و البته این ایراد 
به سازمان امور اداری و استخدامی کشور نیز وارد است که در تدوین مقررات طبقه بندی مشاغل ، 
این موضوع مورد غفلت قرار گرفته است که باید نسبت به آن تجدید نظر شود . البته فقدان سازمان 
نظام مددکاری اجتماعی در کشور به عنوان مرجع قانونی در حراست از حقوق صنفی مددکاران 
اجتماعی از یک طرف و گروه های هدف این حرفه از سوی دیگر ، بستر چنین وضعیتی را فراهم 
می کند به گونه ای که متاسفانه شاهد راه اندازی دوره های کوتاه مدت با عناوین عجیب برای افراد 
فاقد صلاحیت علمی و حرفه ای توسط برخی نهادها در کشور هستیم. انتظار از دولت و مجلس 
انقلابی، آن هم در آستانه خجسته میلاد مولای متقیان و روز مددکاری اجتماعی این است که 
همراه با اصلاح شرایط احراز شغل پست های مددکاری اجتماعی در سازمان امور اداری و استخدامی 
کشور ، نسبت به فراهم ساختن زمینه تصویب قانون نظام مددکاری اجتماعی )که پیش نویس آن 
با آخرین اصلاحات آماده است( در مجلس شورای اسلامی به عنوان خواسته و انتظار بحق جامعه 

مددکاران اجتماعی کشورهمراهی و مساعدت لازم را مبذول دارند. 

اینترنت  به سیستم  بگذارید  اشاره  انگشت  |  شما منعکس می شود،  از صفحه یک  ادامه 
و هر هفته حداقل چهار  بودم  اروپا  در  دو، سه هفته ای که  پرسرعت مجانی وصل می شوید. 
کلاس درس داشتم، به خوبی و بدون ایراد وارد کلاس می شدم و دانشجویان جملگی بدون هیچ 
ایراد و نقصی وارد فضای مجازی کلاس می شدند. از طرفی هر مطلب علمی که مورد نظر بود 
را به راحتی دانلود می کردم و هیچ اتفاقی نمی افتاد و اینکه فرار به جلو بکنیم و همه سختی ها 
و مسائل را به گردن فضای مجازی بیندازیم و حتی نمایندگان مجلس را به کارشکنی و فشار 
متهم کنیم و طرح صیانت را به عنوان اهرم فشار فضای مجازی پیش ببریم کمکی به آگاهی، 
دانش و مهمتر از همه کسب و کار مردم نکرده ایم. امروزه اینترنت از نوع پرسرعت آن زندگی 
مردم را سروسامان می دهد. دانشجوی جوانی که به تازگی از هند به ایران آمده بود، تعریف 
می کرد بخشی از هزینه زندگی و تحصیل خود را از اختلاف ساعت هند و کانادا و آمریکا تامین 
می کند. پرسشم این بود این اختلاف ساعت چه ربطی به تامین زندگی شما دانشجوی ایرانی 
مقیم هند دارد؟ جوابش ساده بود. شرکتی هندی قراردادی با چند شرکت آمریکایی و کانادایی 
دارد که مواد خام اسناد و مدارک کاری شرکت را در پایان روز مانند حساب و بیلان و گزارش ها و 
مکاتبات را در اختیار این شرکت قرار می دهد تا به صورت مجازی در صفحه مجازی شرکت مادر 
ثبت شود و به نظر مدیرعامل در فردا صبح برسد. این شرکت بخش هایی از کار را بین کاربران 

تقسیم می کند و متن خام را که آماده می کند را به این شرکت و شرکت مادر ارسال می کند و در 
ازای آن مبلغی به عنوان دستمزد دریافت می کند. ساعت هایی که مدیران شرکت های کانادایی 
و آمریکایی مشغول استراحت شبانه هستند، ما در هند کار آنان را انجام می دهیم. از این مهمتر 
امروزه صفحاتی مانند اینستاگرام تبدیل به بازار کار مردم شده است یا مثلا واتساپ وسیله ای 
است که با آن خرید و فروش صورت می گیرد. خبری که نماینده همدان داده است این ظن 
را قوی کرده است که ممکن است فضای مجازی بسته شود یا فضا تنگ و تنگ تر گردد. کاش 
مجلس به جای کمیسیون ویژه این طرح را همانند دیگر طرح ها به کمیسیون های اختصاصی 
واگذار می کرد و نظریات کمیسیون ها از اقتصادی، قضائی، فرهنگی، اجتماعی را اخذ و آنگاه در 
جلسه علنی که از رادیو پخش می شود مورد بررسی قرار می گرفت و مردم در جریان تصمیم آن 
بودند. اینکه پشت درهای بسته کمیسیون به گفته نماینده همدان یک گروه چهارنفره بتواند 
سمت و سوی طرح را نمی دانم به نفع یا به ضرر مردم تغییر جهت بدهد در تاریخ مجلس خواهد 
ماند. تکنولوژی به امر و نهی من و شما توجه نمی کند و هر گیر و گرفت را با وسائل خاص خود 
برطرف می کند اما تاریخ و کسانی که دانسته می خواهند جلوی حرکت علم را بگیرند و به ضرر 
مردم قدم بردارند را نخواهد بخشید. بگذارید قانونگذاری به روش و شیوه قانونی خود انجام شود 
و نه به دستور و فرمان تا چند صباحی دیگر اینترنت به شیوه امروزی از رده خارج می شود و 
کل کره زمین زیر پوشش اینترنت ارزان و فراگیر قرار می گیرد که از دست دولت ها و مرزهای 
سیاسی خارج است. بگذارید تا آن روز کار و کسب مردم بر همین روال باشد و مسائل و مصائبی 
را که امروزه در اجتماع رخ می دهد از قبیل قتل دختر اهوازی و یا موارد دیگر را به گردن فضای 
به  نه پاک کردن صورت مسئله که منتهی  این وقایع مهم است  نیندازیم. ریشه یابی  مجازی 

انسداد یا محدودیت اینترنت گردد. زمان را درک کنیم.

نگــــاه

نگــــره  در کمیسیون های مجلس
 چه می گذرد؟

ضرورت تصویب قانون نظام مددکاری اجتماعی

بن بست 
محمد زاهدی اصل    

استاد دانشگاه علامه طباطبایی


